



Ref/ 317/23

Date: 19 /06/2023

تهدي الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف أطيب تحياتها إلى مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ الاجراءات الخاصة، وبالإشارة الى رسالته المؤرخة في 2023/05/10، تتشرف بإرسال مساهمات جمهورية العراق الخاصة باستبيان المقرر الخاص المعني بالحق في التنمية بشأن موضوع "اعادة تنشيط الحق في التنمية" و"دور الاعمال التجارية في تحقق الحق في التنمية".

تغتنم الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف هذه المناسبة لتعرب لمكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ الاجراءات الخاصة عن فائق التقدير والاحترام.

جنيف: 19 حزيران 2023



مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان - الاجراءات الخاصة - جنيف





Ref/317/23

Date: 19/06/2023

(Courtesy translation)

The Permanent Mission of the Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights, Special Procedures Branch, and with reference to its letter dated 10 June 2023, has the honour to attach herewith the contribution of the Government of the Republic of Iraq regarding the questionnaire of the Special Rapporteur on the right to development on “reinvigorating the right to development” and “the role of business in realizing the right to development” .

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of High Commissioner for Human Rights, Special Procedures Branch, the assurances of its highest consideration.

Geneva, 19 June 2023

**Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights -
Special Procedures Branch - Geneva**

Attachment:

- 22 pages.



مساهمات جمهورية العراق بشأن استبيان المقرر الخاص المعني بالحق في التنمية

(رسالة استبيان المقرر الخاص المعنى بالحق في التنمية)

أ / تقرير مجلس حقوق الانسان ايلول /2023) تنشيط الحق في التنمية : رؤية للمستقبل
الفقرة 1 / أ : الانجازات التي تحققت لاعمال الحق في التنمية على الصعيد الوطني والاقليمي.
-على المستوى الوطني تم تطوير العديد من الخطط والبرامج التي تهدف إلى تحقيق التنمية
وتعزيز الاستدامة البيئية والاجتماعية والاقتصادية، حيث تعد رؤية العراق 2030، رؤية موحدة،
كأطار وخارطة طريق لمشروع وطني يسمح بدمج خصوصية العراق مع غايات واهداف التنمية
المستدامة في اجندة 2030، والتي تتضمن (انسان مُمكن في بلد، امن مجتمع موحد، اقتصاد
متنوع، بيئة مستدامة، حكم رشيد)، إضافة الى التقارير الوطنية الطوعية الأول والثاني وخطة
التنمية الوطنية 2030.

- اشارت التقارير الطوعية الأول والثاني الى التقدم في تحقيق الأهداف وقد تم التركيز على عدد
من الأهداف ذات الأولوية ومنها :-

- الهدف (1) القضاء على الفقر .
- الهدف (3) الصحة الجيدة والرفاه.
- الهدف (4) التعليم الجيد.
- الهدف (5): المساواة بين الجنسين.
- الهدف (8) العمل اللائق والنمو الاقتصادي.
- الهدف (10) الحد من عدم المساواة .
- الهدف (11) مدن ومجتمعات محلية مستدامة.
- الهدف (13) التغيرات المناخية.
- الهدف (16) السلام والعدل والمؤسسات القوية .
- الهدف (17) عقد الشراكات لتحقيق الأهداف.



الفقرة 2 / أ : التحديات الرئيسية المتبقية في الأعمال الفعال للحق في التنمية على مختلف المستويات.

- ان التحديات الكبيرة والملموسة لا تزال تشكل عقبة أمام تحقيق تقدم في المؤشرات هي السمة الربية ومعدلات البطالة الناتجة عن ضعف القدرة على توليد فرص العمل وارتفاع معدلات الفقر نتيجة تفاقم الوضع الامني والاقتصادي، كذلك العجز المتنامي في الموازنة الاتحادية وضعف مشاركة النساء في النشاط الاقتصادي، وعبء المديونية، وضعف الأداء المؤسسي، والواقع السياسي والامني الذي ولد الصراعات والاضطرابات والفساد المالي والاداري وتأثير الولاءات الفرعية في معايير الكفاءة والانجاز، فضلاً عن جملة من التحديات البيئية مثل التصحر والتلوث ومشكلة ندرة المياه.
- لما تقدم أعلاه فقد أثرت الأزمة المركبة (السياسية، الاقتصادية، جائحة كورونا وتداعياتها) بشكل سلبي في المستوى المعيشي للمواطن العراقي ومن ثم على دخل الاسرة لاسيما الأسر التي يعمل افرادها في القطاع الخاص وفي أغلب الانشطة الاقتصادية والتنمية، وكان ذلك واضحاً على مؤشر الناتج المحلي الاجمالي بالأسعار الجارية للفصلين الأول والثاني من عام 2020 عند مقارنته بفصول السنة المناظرة من عام 2019 فقد تأثر الناتج المحلي بقوة بفعل الازمة، وكان الأثر اكبر بالنسبة للناتج النفطي الذي انخفض في الربع الثاني من سنة 2020، بنسبة 71% مقارنة مع الربع الأول من السنة نفسها، وذلك بسبب انخفاض سعر النفط من 64.7 دولارا للبرميل كمتوسط في الربع الأول إلى 23.4 دولارا للبرميل كمتوسط في الربع الثاني، أما الانشطة غير النفطية فقد انخفضت بنسبة 16% في الربعين المشار اليهما.
- ينتظر العراق جهد طويل وحثيث لاستكمال تكييف اهداف التنمية المستدامة، وتحسين أطر التخطيط واليات تعبئة الموارد من أجل التنمية وذلك يتطلب اجراء مراجعة وطنية



شاملة للأوضاع التنموية في البلد وتحديد أين نقف الآن، ومن ثم الاتفاق على خطوات التحسين المأمولة.

- للتغلب على هذه التحديات من خلال وضع الخطط والسياسات والبرامج التي تحدد فيها الأولويات.

الفقرة 3 / أ : تعميم الحق في التنمية وإدماجه في جداول الاعمال الأخرى ذات الصلة بما في ذلك جدول اعمال 2030 على الصعيد الوطني والاقليمي والدولي.

- دمج اهداف التنمية المستدامة في الخطط الاستثمارية وتخصيص المبالغ والموارد اللازمة لها وتحسين مصادر التمويل العامة والخاصة، وقد عمل العراق على موائمة اهداف التنمية المستدامة مع مشاريع الموازنة الاستثمارية ضمن خطة التنمية الوطنية (2018-2022) .

الفقرة 4 / أ : الخطوات التي اتخذت لاعمال حلى الأفراد والمجتمعات الضعيفة أو المهمشة في التنمية هل كانت فعالة؟

تأمين المبالغ اللازمة لتحقيق اهداف التنمية المستدامة، اذ يعد التمويل وتعبئة الموارد أحد أكبر التحديات التي تواجه تنفيذ الأهداف، اذ لا بد من دراسة الأدوات التي تسهم في التغلب على هذا التحدي، بما في ذلك الضرائب الخضراء، وتوسيع نطاق التمويل المحلي، وسجل تحفيز الاستثمار الخاص، وتوجيه موارد الموازنة نحو الاستثمار في انجاز الأهداف.

الفقرة 5 / أ: تسخير دور الجهات الفاعلة مثل الوكالات الانمائية والمؤسسات المالية الدولية والشركات التجارية والجامعات والمجتمع المدني ووسائل الاعلام للاسهام في الحق في التنمية الوكالات الانمائية والمؤسسات المالية الدولية : توفير التمويل واعداد التقارير الخاصة بفقوة التمويل وتطوير القدرات في مجال تحقيق اهداف التنمية المستدامة التعاون في مجال اعداد إطار العمل في مجال التنمية المستدامة .



الشركات التجارية : المساهمة في التنمية المستدامة من خلال تنفيذ مسؤولياتها الاجتماعية والبيئية وتوفير فرص العمل والاستثمار في المجتمعات المحلية .

- نشر الوعي والمعرفة بأهداف التنمية المستدامة ووسائل تحقيقها.

الفقرة 6/ أ : والذي ينبغي عمله أكثر لتعزيز التعاون بين الدول وكذلك التعاون مع مختلف الجهات الفاعلة غير الحكومية في اعمال الحق في التنمية .

تحقيق الهدف (7) من أهداف التنمية المستدامة 2030.

- الدعم المادي والمعنوي وتنشيط حركة البحث في مجالات الطاقة الشمسية. .
- القيام بإنشاء بنك المعلومات الإشعاع الشمسي ودرجات الحرارة وشدة الرياح وكمية الغبار وغيرها من المعلومات الدورية الضرورية لاستخدام الطاقة الشمسية.
- القيام بمشاريع رائدة وكبيرة نوعاً ما وعلى مستوى يفيد البلد . كمصدر آخر من الطاقة وتدريب الكوادر عليها بالإضافة إلى عدم تكرارها بل تنويعها للاستفادة من جميع تطبيقات الطاقة الشمسية. واللقاءات الدورية .
- تنشيط طرق التبادل العلمي والمشورة العلمية بين البلدان وذلك عن طريق عقد الندوات
- تحديث دراسات استخدامات الطاقة الشمسية وحصر وتقويم ما هو موجود منها.
- تطبيق جميع سبل ترشيد الحفاظ على الطاقة ودراسة أفضل طرقها بالإضافة إلى دعم المواطنين الذين يستعملون الطاقة الشمسية في منازلهم.



ب - تقرير الجمعية العامة للأمم المتحدة (تشرين الأول /2023) دور الاعمال التجارية في
اعمال الحق في التنمية

الفقرة 1/ ب : ماهي القوانين والسياسات والحوافز القائمة او التي ينبغي تقديمها لتشجيع
المؤسسات التجارية في اعمال الحق في التنمية

- يوفر الاجتماع الخاص للمجلس الاقتصادي والاجتماعي بشأن التعاون الدولي في
المسائل الضريبية منبراً عالمياً لإجراء مناقشات شاملة وقائمة على الأدلة وعملية المنحى
بشأن المسائل الضريبية المحلية والدولية، يشارك في الاجتماع الدول الأعضاء ومنها
العراق مع أعضاء لجنة خبراء الأمم المتحدة المعنية بالتعاون الدولي في المسائل
الضريبية لجنة الضرائب التابعة للأمم المتحدة وأصحاب المصلحة الآخرين، بما في ذلك
المنظمات الدولية والإقليمية، والأعمال التجارية والمجتمع المدني والأوساط الأكاديمية
التي هدفها هو تحديد الخيارات الملموسة وأفضل الممارسات للتدابير المالية لدعم
اقتصادات ومجتمعات أكثر شمولاً ومرونة واستدامة ولتعزيز التقدم نحو نظام ضريبي
دولي عادل وفعال.

الفقرة 2 / ب : الخطوات التي يتم اتخاذها لضمان قيام المؤسسات التجارية بتوفير اجور
معيشة كافية للعاملين فيها طوال عملها واعتماد ممارسات شراء مسؤولة

- تسهيل حصول المؤسسات التجارية على الدعم الحكومي وتمكين بيئة عمل داعمة.

الفقرة 3/ ب : كيف تكفل المؤسسات التجارية ان لاتؤدي المشاريع الألمالية الى تلوث بيئي
او تشرد قسري للمجتمعات المحلية بما فيه الشعوب الأصلية

- من خلال اعداد دراسات الجدوى الفنية والاقتصادية والبيئية واعداد خطة الأثر البيئي
ووسائل التخفيف.



الفقرة 4 / ب : هل الأطر التنظيمية القائمة على كل من الصعيد الوطني والإقليمي والدولي كافية لضمان عدم تهرب المؤسسات التجارية من دفع ضرائب الى الدول .

- تعد الضريبة مصدر هاماً وأساسياً لإيرادات الدولة التي تحتاجها لسد النفقات العامة اللازمة لتنمية المجتمع واشباع حاجاته الاقتصادية والاجتماعية والسياسية والثقافية وتحقيق أهداف التنمية المستدامة 2030 وخصوصاً هدف القضاء على الفقر .

إذ تعد ظاهرة التهرب الضريبي هو اللجوء إلى الغش والاحتيال للتخلص من الضريبة أو تقليل مبلغها ويجري ذلك أما بمحاولة الفرد انكار وعاء الضريبة أو الإفصاح عن مبلغ يقل عن المبلغ الحقيقي للفرد والدوافع الكامنة وراء ظهور هذه المشكلة في العراق والتي لا تستطيع أن تلقي بتبعاتها على تخلف النظام الضريبي من حيث تشخيص الاختلالات في الادارة الضريبية من جهة، وإبراز عيوب التشريع الضريبي من جهة أخرى، لا بل أن هناك اسباباً أخرى تتعلق بسلسلة الظروف الاقتصادية التي شهدتها العراق من احتلال وتدمير البنى الاقتصادية، وظهور ظاهرة الفساد الإداري والمالي اضعفت الوعي الثقافي وبضمنه الوعي الضريبي.

- التدفقات المالية غير المشروعة تقوض سيادة القانون وتشوه استقرار الاقتصاد الكلي وتولد تعقيدات أمنية شديدة في المنطقة العربية. وتشكل هذه التدفقات تسرباً كبيراً للإيرادات العامة المحلية التي يمكن تسخيرها لتمويل الجهود الوطنية والإقليمية المبذولة لتحقيق خطة التنمية المستدامة لعام 2030. ونود ان نبين هنا عدم وجود بيانات في العراق تخص التدفقات غير الشرعية كما لا توجد أداة فعالة تُقيس حجم الأنشطة السرية المتعلقة بهذا الخصوص.

- على الرغم من أهمية التعاون الضريبي الدولي ودوره في تحقيق اهداف التنمية المستدامة 2030 وخصوصاً الهدف المتعلق بالقضاء على الفقر و العمل الجماعي لإعادة أهداف التنمية المستدامة (SDGs) إلى مسارها الصحيح ودفع التقدم المناخي





فأن النظام الضريبي يفتقر في بعض جوانبه الى الشفافية والعدالة وقد يتقاطع مع السيادة الوطنية ويمتاز بثغرات منها سوء توزيع العائدات بين الدول المتقدمة والنامية وتجلي ذلك واضحاً من خلال الاتفاق الأخير حول تحديد الضريبة على الشركات المتعددة الجنسيات.

وبناءً على ما جاء في أعلاه نقترح ان يتم الدخول في مثل هكذا اتفاقيات قد تلزم العراق التزامات لها تأثير سلبي على حياة الفئات الهشة والفقراء بعد الوصول الى نظام ضريبي فعال وشفاف بما يحقق تقدم بالاهداف المستدامة وينسجم مع الاتفاقيات الدولية.

الفقرة 5 : / ب : الممارسات الجيدة بشأن المؤسسات التجارية التي تحاول سد الفجوة الرقمية وضمان الاستخدام الآمن للتكنولوجيا من قبل الفئات الضعيفة من السكان مثل الاطفال والمسنين والاقليات.

- في الوقت الذي تطور فيه مقاربات جديدة ومبتكرة للتحديات العالمية، من المهم للغاية ضمان أن يكون لدى الدول أسس قوية للبناء عليها. توفر التقنية والتطورات الرقمية مصادر جديدة للبيانات التي لا تقدر بثمن من أجل التنمية المستدامة، ولكن لا يمكننا الاستفادة من هذه الفرص إلا إذا كانت أنظمة البيانات الأساسية تعمل بشكل جيد.
- شهد العمل الاحصائي تحسناً ملموساً خلال المدة التي أعقبت عام 2003 في توفر البيانات نتيجة الجهود المشتركة التي بذلت بين الجهاز المركزي للإحصاء وبعض الوزارات والوكالات الدولية، وتم توفير قواعد بيانات مهمة إلا أن تبدل الظروف عام 2014 واحتلال ثلاث محافظات من قبل التنظيمات الإرهابية قد عوق الجهود الإحصائية نتيجة عدم القدرة على انجاز الإحصاءات الشاملة لعموم البلد، فضلاً عن أن التجاذبات السياسية قد منعت من انجاز التعداد العام للسكان الذي يمكن أن يوفر أساساً احصائياً مهما ومرشداً عملياً للمعاينة.
- كما ان الوزارات لا تتوفر لديها بيانات شاملة ومنظمة يمكن الاعتماد عليها، فعلى سبيل المثال يشير تقرير حديث لوزارة الصحة الى أن البيانات والمعلومات التي يتم جمعها لا



- تستخدم بشكل منتظم في رسم السياسات الصحية واتخاذ القرارات اللازمة ولا يوجد برنامج فعال للأنظمة الصحية الإلكترونية وتقنية المعلومات الصحية".
- ان توفر البيانات الشاملة لقياس التقدم المحرز نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة وتجميعها مصنفة بحسب النوع الاجتماعي والعمر وبيئة السكن، مثل تحدياً وهو ما يمثل في كثير من الأحيان قيوداً على نطاق التحليل وعمقه والاستنتاجات المأخوذة عنه. وكشف التقييم الذي أجري لتوفر البيانات وجود نقص كبير في بيانات تقييم التقدم المحرز نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة 2030، إذ تبلغ فجوة البيانات الاجمالية 47% من المؤشرات البالغة 232 مؤشراً موزعة على الأهداف السبعة عشر، إذ لا يتوفر منها سوى 67 مؤشراً. وتصل فجوة البيانات الى أقصاها بالنسبة للهدف 13 إذ لا تتوفر أي من مؤشرات. فيما يعد الهدف الثالث أكثر الأهداف توافراً للمؤشرات.
 - ان توفير البيانات الملائمة مهم جداً في الحصول على المعلومات الكمية تجاه التقدم المحرز ونوعية هذا التقدم، فضلاً عن أنها تقدم فهماً أفضل للمشكلات ذات الصلة بالأهداف.
 - وتوفر المنظمات الدولية بيانات مهمة، و إمكانية لرصد التقدم المحرز ، إذ أنها أداة تقييم مقبولة للمقارنة بجودة البيانات الوطنية، ولاسيما وأن العراق يمتلك سجلاً حافلاً من التعاون مع المنظمات الدولية وفي مقدمتها البنك الدولي واليونسيف وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي وبرنامج الغذاء العالمي ومنظمة الغذاء والزراعة والاسكوا وغيرها.
 - مع ذلك فإنَّ هناك ضرورة لإعادة تقييم الجهود الإحصائية وإنشاء قاعدة بيانات تفاعلية لرصد أهداف التنمية المستدامة وتضمين المسوح الجديدة المؤشرات التي لم يتم توفيرها بعد، وبخاصة الاستجابة للنوع الاجتماعي وأوضاع التنمية في مناطق البلاد المختلفة.



الفقرة 6 / ب : كيف للدول والجهات الفاعلة الاخرى مثل (المؤسسات الوطنية لحقوق الانسان ومؤسسات التمويل الاتماني والمؤسسات التجارية)، ان توفر سبل انتصاف فعالة للأفراد والمجتمعات المحلية الذين يدعون الى انتهاك الحق في التنمية.

- صياغة اجراءات عملية تعكس المعايير الدولية بشأن الوصول الى سبل الانتصاف وتحسين فعالية استجابتها القانونية والسياساتية لتحديات الاعمال التجارية وحقوق الانسان على المستوى المحلي من خلال خطط العمل الوطنية بشأن الاعمال التجارية وحقوق الانسان.

ج/ الاولويات المواضيعية للفترة (2023-2026)

التقرير الطوعي الثالث لاهداف التنمية المستدامة

الفقرة 1 / ج : المسائل التي يجب أن ينبغي أن يركز عليها المقرر الخاص خلال السنوات المقبلة من ولايته من اجل الاعمال الفعال للحق في التنمية على الصعيد المحلي والوطني والاقليمي والدولي.

- الفقر الجوع، التعليم، مياه نظيفة والأمن المائي، التغيرات المناخية، السلام والعدل، والمؤسسات القوية.

الفقرة 2 / ج : التحديات الرئيسية التي تواجه اعمال الحق في التنمية والممارسات الجيدة والاستراتيجيات الفعالة للتغلب على هذه التحديات السياسية .

1. عدم الاستقرار السياسي.

2. البطالة والفساد.

3. ضعف الأداء المؤسسي ومقومات الحكم الرشيد.

4. الارتباك المؤسسي.





5. ضعف التنسيق.
6. إعادة الاعمار.
7. التغير العالمي والاقليمي.
8. ضعف الإمكانيات المقدمة لبعض المؤسسات العلمية والبحثية للتطوير مما أدى الى عدم مواكبتها التطورات الحاصلة في التقدم العلمي والتقني للدول المتقدمة.

ثانيا : التحديات الاقتصادية.

- طبيعة الاقتصاد الريعي.
- ضعف الاستثمارات للموارد الاقتصادية.
- ضعف القطاع الخاص والاستثمارات المحلية في عملية التنمية المستدامة.

ثالثا : التحديات الاجتماعية.

1. النمو السكاني.
 2. الفقر .
 3. الهجرة.
 4. فجوة النوع .
- رابعا: تحديات بيئية .
- سوء استغلال الموارد الطبيعية خاصة المياه.
 - التصحّر.

نقص استغلال الطاقة المتجددة.

الشحة المائية.



كيفية التغلب على التحديات.

- تنوع مصادر الاقتصاد العراقي.

أ - التوصل الى اتفاق مع دول المنبع والدول المتشاطنة بما يضمن توزيع عادل وحقوق مائية مستدامة.

ب - مراقبة نوعية المياه الواردة من دول الجوار ومعالجة المياه العادمة الصناعية والبلدية المطروحة الى المصادر المائية للحفاظ عليها من التلوث.

ت - تحسين كفاءة نقل وتوزيع المياه.

ث - وضع خطة مستقبلية تحسن من الاستفادة من امدادات المياه المتوقعة في العراق وزيادة كفاءة استهلاك المياه.

ج- تحديد تدابير التكيف الممكنة (السياسات، الاستراتيجيات وخطط العمل المستدامة الخاصة بموارد المياه) وذلك لمجابهة تغيرات المناخ المحتملة.

الفقرة 3/ ج : الاجراءات التي يمكن اتخاذها لضمان ادماج الحق في التنمية في برامج اخرى مثل اهداف التنمية المستدامة والاعمال التجارية وحقوق الانسان وحماية البيئة وتغير المناخ والتميز والهجرة والسلام والامن وتمويل التنمية والاتفاقات التجارية والاستثمارية والتكنولوجيات الجديدة والحيز المدني والوصول الى العدالة.

- تفعيل التشريعات والنصوص القانونية التي تعزز تحقيق التنمية المستدامة ، مع الأخذ بما جاء في الاتفاقيات الدولية والبروتوكولات الدولية والإقليمية، والنص على قيام المسؤولية الدولية وتوقيع الجزاءات والعقوبات في حالة عدم الإلتزام به.

أسس صندوق اعادة اعمار المناطق المتضررة من العمليات الارهابية وفقا للمادة (28) من قانون الموازنة الاتحادية لسنة (2015)، وذلك ليكون جهازاً ينسق بين المنظمات





الدولية والوزارات العراقية في عمليات اعادة الاعمار السريعة وينفذ عمليات اعادة الاعمار متوسطة وطويلة الاجل في المناطق التي يتم تحريرها من تنظيم داعش. - خلال المدة 1970-2003 حوالي 90% من الأهوار جففت أو خربت، وتلاشت أغلب المستوطنات البشرية فيها ولا سيما في هور الحويزة، واجبر حوالي 170 ألف من سكانها على الفرار أو إعادة الاستقرار في مناطق أخرى، أما الذين أثروا البقاء فإن أغلبهم عاش في حالة من الفقر والحرمان. وبعد عام 2003 تم تشجيع عملية إنعاش الأهوار، ودعمت العديد من المجتمعات والمؤسسات والمنظمات الحراك الساعي لاستعادتها. وتم استعادة 38% منها بنجاح، فيما يجري العمل لاستعادة حوالي 70% من المساحة التي كانت عليها عام 1970.





Contributions of the Republic of Iraq regarding the Questionnaire of the Special Rapporteur on the right to development.

Questionnaire letter of the Special Rapporteur on the right to development.

A/Report of the Human Rights Council (September 2023) - Activating the right to development: a vision for the future

Paragraph 1/a: Achievements made for the implementation of the right to development at the national and regional levels

- At the national level, many plans and programs have been developed that aim to achieve development and enhance environmental, social and economic sustainability, as the Iraq Vision 2030 is a unified vision as a framework and roadmap for a national project that allows merging the specificity of Iraq with the goals and objectives of sustainable development in the 2030 Agenda, which includes (a possible human being). In a safe country, a unified society, a diversified economy, a sustainable environment, good governance) in addition to the first and second voluntary national reports and the National Development Plan 2030.

- The first and second voluntary reports indicated progress in achieving the goals, and focus has been placed on a number of priority goals, including:

- Objective (1) eradication of poverty.

Goal (3) Good health and well-being.

Objective (4) Quality education.

Goal (5): gender equality

Goal (8) decent work and economic growth





- Objective (10) Reducing inequality.
- Goal (11) sustainable cities and communities. Goal (13) climate change
Goal (16) Peace, justice and strong institutions.
- Objective (17) Partnerships to achieve the goals.

Paragraph 2/a: The main challenges remaining in the effective implementation of the right to development at various levels

-The great and tangible challenges still constitute an obstacle to achieving progress in the indicators, which are the rentier character and unemployment rates resulting from the weak ability to generate job opportunities, the high poverty rates as a result of the worsening security and economic situation, as well as the growing deficit in the federal budget and the weak participation of women in economic activity, And the burden of indebtedness, and weak institutional performance, and the political and security reality that generated conflicts and unrest, financial and administrative corruption, and the impact of subsidiary loyalties on efficiency and achievement standards, in addition to a number of environmental challenges such as desertification, pollution, and the problem of water scarcity.

- For the above, the complex crisis (political, economic, Corona pandemic and its repercussions) negatively affected the standard of living of the Iraqi citizen and then the income of the family, especially families whose members work in the private sector and in most economic and development activities, and this was evident on the GDP index The total at current prices for the first and second quarters of 2020 when compared to the corresponding seasons of 2019, the domestic product was strongly affected by the crisis, and the impact was greater for oil output, which decreased in the second quarter of the year 2020 by 71% compared to the first quarter of the same year This is due to the drop in the oil price from an average of \$64.7 per barrel in the first quarter to an average of \$23.4 per barrel in the second quarter. As for non-oil activities, they decreased by 16% in the two quarters referred to.





- Iraq is waiting for a long and determined effort to complete the adaptation of the goals of sustainable development, and improve Planning frameworks and mechanisms for resource mobilization for development, which requires:

Conduct a comprehensive national review of the development situation in the country and determine where we stand now and then Agree on the expected improvement steps.

- To overcome these challenges by setting plans, policies and programs that set priorities.

Paragraph 3/a: Mainstreaming the right to development and integrating it into other relevant agendas, including the 2030 Agenda, at the national, regional and international levels.

- Integrating the sustainable development goals into investment plans, allocating the necessary amounts and resources for them, and improving public and private financing sources. Iraq has worked to align the sustainable development goals with investment budget projects within the National Development Plan (2018-2022).

Paragraph 4/a: The steps taken to implement the right of vulnerable or marginalized individuals and communities to development, were they effective?

Securing the necessary amounts to achieve the goals of sustainable development, as financing and mobilizing resources is one of the biggest challenges facing the implementation of the goals, as it is necessary to study the tools that contribute to overcoming this The challenge, including green taxes, expanding domestic financing, ways to stimulate private investment, and directing budget resources towards investing in achieving goals.

Paragraph 5 A: The media community and its contribution to development





- The international financial picture: providing financing and preparing reports on sustainable development and work in the field of sustainable development.

Commercial companies: commercial companies in the field of communication and innovation

Spreading awareness and knowledge of sustainable development goals to achieve them.

Paragraph 6/a: What's and what's cool.

- Achieving Goal 7 of the Sustainable Development Goals 2030 .
- Material and moral support and stimulation of the research movement in the fields of solar energy.
- Do this bank of solar radiation data and degrees. temperature, wind intensity and amount of dust.
- Carrying out pioneering and somewhat large projects at a level that benefits the country. As another source of energy and training cadres on it, in addition to not repeating it, but rather diversifying it to benefit from all energy applications.
- Activating methods of scientific exchange and scientific advice between countries through holding seminars and periodic meetings.
- Updating studies of the uses of solar energy and inventorying and evaluating what is available.
- Applying all ways of rationalizing energy conservation and studying the best. In addition to supporting citizens who use solar energy in their homes.

**- Report of the United Nations General Assembly (October / 2023)
The role of business in the work of the right to development.**

Paragraph 1/b: What laws and incentives are in the following list?





• Agenda for the logic of the meeting of UN Member States to participate in international projects of the United Nations (Joint United Nations Committee) of the United Nations, including from the United Nations Committee, the Trade Council, and civil society, and academia. Its goal is to identify concrete options and foreign practices available to support more inclusive, resilient, and sustainable economies and domains and to promote progress toward an international tax system.

Paragraph 2/b: the steps that work in the field of work

- Facilitating government support for commercial enterprises and enabling a supportive work environment. Paragraph 3/b: How does the software of businesses that perform projects perform projects that engage in environmental pollution and/or forced displacement projects, including indigenous peoples.

- By preparing technical and environmental feasibility studies and preparing an environmental impact plan.

Paragraph 4/b: Does the swindler of the business pay taxes to the states.

• The tax is an important and essential source for the United States of America, which it needs for the general purposes of community development and achieving the 2030 Sustainable Development Goals, the goal of poverty eradication. The tax-to-tax ratio, if adjusted, is the same. In Iraq, I succeeded in conducting a replay of a series of economic cases that Iraq witnessed., the occupation of culture and corruption, the blow to democracy, and the blow to tax consciousness.

- illegal financial flows linked to the rule of law, distort macroeconomic stability, and generate severe security complications in the Arab region. And within the comments of the interventions of the neighborhood of it and the incident of the comments for this matter.
- For example, from the Sustainable Development Goals (SDGs) to being on track and advancing climate progress, the tax system and its role in achieving the 2030 Sustainable Development Goals with





national sovereignty, and is characterized by its gaps, including tax revenues. Based on what was stated in the text of 2008, after access regularly in drawing up health policies and making the necessary decisions, and there is no effective program for electronic health systems and health information technology."

- Availability and collection of comprehensive data to measure progress towards achieving the sustainable development goals disaggregated by gender, age and housing environment was a challenge; This is often a limitation on the scope and depth of the analysis and the conclusions drawn from it. The evaluation conducted for the availability of data revealed a significant shortage in data for evaluating progress towards achieving the 2030 Sustainable Development Goals, as the total data gap amounts to 47% of the 232 indicators distributed over the 17 goals, as only 67 indicators are available. The data gap reaches its maximum for Goal 13, as none of its indicators are available. The third goal is the most available for indicators.
- The provision of appropriate data is very important in obtaining quantitative information about the progress made and the quality of this progress, in addition to providing a better understanding of the problems related to the goals.

International organizations provide important data and the ability to monitor progress, as it is an acceptable evaluation tool for comparison with the quality of national data, especially since Iraq has a rich record of cooperation with international organizations, led by the World Bank, UNICEF, the United Nations Development Program, the World Food Program, the Food and Agriculture Organization and ESCWA. and others.

- Nevertheless, there is a need to recalibrate the statistical efforts and create an interactive database to monitor the goals of sustainable development, and to include in the new surveys indicators that have not yet been provided, especially the response to gender and the development situation in the different regions of the country.





Paragraph 6/b: How can states and other actors (such as national human rights institutions, development finance institutions, and commercial enterprises) provide effective remedies to individuals and communities who claim violations of the right to development?

Formulate practical measures that reflect international standards on access to remedies and improve the effectiveness of its legal and policy response to business and human rights challenges at the local level through national action plans on business and human rights.

C/Thematic priorities for the period (2023-2026)

The third voluntary report on the sustainable development goals

Paragraph 1/c: the issues that the Special Rapporteur should focus on during the coming years of his mandate for the effective implementation of the right to development at the local, national, regional and international levels.

Poverty, hunger, education, clean water and water security, climate change, peace, justice and strong institutions.

Paragraph 2/c: The main challenges facing the work of the right to development, good practices and effective strategies to overcome these challenges

Political challenges

- 1- Political instability.
- 2- Unemployment and corruption.
- 3- Poor institutional performance and the elements of good governance.
- 4- Institutional confusion.
- 5- Poor coordination.
- 6- Reconstruction.
- 7- Global and regional change.





8- The weakness of the capabilities provided to some scientific and research institutions for development, which led to their failure to keep pace with developments in the scientific and technical progress of developed countries.

Second: economic challenges

- The nature of the rentier economy.
- Weak investments, of economic resources.
- The weakness of the private sector and local investments in the process of sustainable development.

Third: Social challenges

- 1- Population growth.
- 2- Poverty.
- 3- Immigration.
- 4- The gender gap.

Fourth: environmental challenges.

Misuse of natural resources, especially water.

Desertification.

Underutilization of renewable energy.

Water scarcity.

How to overcome challenges

Diversifying the sources of the Iraqi economy.

- A- Reaching an agreement with upstream and riparian countries to ensure fair distribution and sustainable water rights.





- B- Monitoring the quality of water coming from neighboring countries and treating industrial and municipal wastewater thrown into water sources to protect them from pollution.
- C- Improving the efficiency of water transmission and distribution.
- D- Develop a future plan to improve the utilization of the expected water supplies in Iraq and increase the efficiency of water consumption.
- E- Identifying possible adaptation measures (policies, strategies and sustainable action plans, water resources) in order to counter potential climate changes.

Paragraph 3/C: Measures that can be taken to ensure the integration of the right to development into other programs such as the goals of sustainable development, business, human rights, environmental protection, climate change, discrimination, migration, peace and security, financing for development, trade and investment agreements, new technologies, civic space and access to justice

- Activating legislation and legal texts that promote the achievement of sustainable development, taking into account what was stated in international and regional agreements and protocols, and stipulating the establishment of international responsibility and the imposition of sanctions and sanctions in case of non-compliance with it.

The Fund for the Reconstruction of Areas Affected by Terrorist Operations was established in accordance with Article (28) of the Federal Budget Law for the year (2015), in order to be a body that coordinates between international organizations and Iraqi ministries in rapid reconstruction operations and implements medium and long-term reconstruction operations in areas that are liberated from ISIS.

• During the period 1970-2003, about 90% of the marshes were dried up or destroyed, and most of the human settlements in them disappeared, especially in the Hawizeh marshes, and about 170,000 of its inhabitants were forced to flee or re-settle in other areas. As for those who preferred to stay, most of them lived in a state of from poverty and deprivation. After 2003, the process of reviving the marshes was encouraged, and





many communities, institutions, and organizations supported the movement seeking to restore them, 38% of it has been successfully restored, while work is underway to restore about 70% of the built-up area.

